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هرمزگان با وجود ظرفیت های عظیم اقتصادی، صنعتی 
و جغرافیایی همچنان با مشکلاتی بنیادین مواجه است 
که رفع آنها نیازمند عزم ملی، اراده مدیریتی و توجه ویژه 

دولت است.
بافت فرسوده، تهدیدی برای آینده شهری بندرعباس 
بندرعباس قلب تپنده تجارت و اقتصاد کشور در چنبره 
بافت های فرسوده گرفتار شده است، برآورد ها حاکی 
از آن اســت که نزدیک به نیمی از سطح شهر در بافت 

فرسوده قرار دارد.
این وضعیت نه تنها ســیمای شهری را خدشه دار کرده 
بلکه ایمنی ساکنان و کیفیت زندگی شهروندان را نیز 

تحت تأثیر قرار داده است.
انتظار می رود با ورود ستاد بازآفرینی شهری و وزارت 
راه و شهرسازی، احیا و نوسازی این بافت ها در اولویت 

اقدامات دولت قرار گیرد.
مناطق بلاتکلیف، ساکنان محروم از خدمات اولیه در 
بخش هایی از بندرعباس به ویژه در مناطق ســنگ کن 
شرقی و چهچکور مشکلات ناشی از ابهام در محدوده 

شهری به محرومیت گسترده منجر شده است.
این مناطق نه در زمره شهر هستند و نه به عنوان روستا 
شناخته می شوند و همین وضعیت بلاتکلیفی، مانعی 
برای تخصیص بودجه و ارائه خدمات اساسی نظیر آب، 

برق، آموزش و بهداشت است.
تعییــن تکلیف فــوری این مناطق خواســته جدی 
شهروندان و ضرورتی برای تحقق عدالت شهری است.
ناتــرازی انرژی؛ قطعی برق و اختــلال در زندگی و 
تولید تابســتان های گرم هرمزگان در سال های اخیر با 
خاموشی های مکرر زندگی مردم و عملکرد صنایع را با 

مشکل مواجه کرده است.
با توجه به اهمیت این اســتان در تأمین امنیت انرژی و 
نقش آن در صنایع بزرگ کشــور، تأمین برق پایدار و 

کافی، امری حیاتی است.
همان طــور که در فصل زمســتان گاز بدون قطعی در 
مناطق سردسیر تأمین می شــود، انتظار می رود برای 
تابستان های طاقت فرسای جنوب نیز تدابیر مشابهی 

اندیشیده شود.
حق آلایندگی؛ سهم فراموش شــده هرمزگان سؤال 
مهمی که ذهن افکار عمومی را به خود مشغول کرده، 
سهم هرمزگان از عوارض آلایندگی است؛ استانی که 
میزبان صنایع سنگین، پالایشگاه ها و نیروگاه های متعدد 
است. مقایسه با استان هایی نظیر خوزستان که تنها در 
یک سال ۱۷ همت از محل عوارض آلایندگی دریافت 
کرده اند، نشــان می دهد که حق هرمزگان در این زمینه 

مورد غفلت واقع شده است.
احقاق این ســهم می تواند منبعی مؤثر برای توســعه 

زیرساخت ها و ارتقای خدمات عمومی باشد.
مطالبه رفع محدودیــت تردد خودرو های مناطق آزاد 
یکی از خواسته های جدی مردم رفع محدودیت تردد 
خودرو های پلاک مناطق آزاد در سطح استان و به ویژه 

شهر بندرعباس است.
ایــن مطالبه در صورت اجــرای دقیق، ضمن رعایت 
ملاحظــات قانونی و امنیتی می تواند به روان ســازی 
حمل ونقل، کاهش فشــار اقتصادی و رضایت مندی 

عمومی منجر شود.
چهره واقعی مردم هرمزگان؛ نه قربانیان برچسب های 
ناعادلانه یکی از گلایه های جدی مردم اســتان نحوه 
روایت رسانه ای و رسمی پدیده قاچاق سوخت است، 
موضوعی پیچیده و ساختاری که ریشه در سیاست های 

کلان اقتصادی و ضعف زیرساخت های اشتغال دارد.
مردم شــریف هرمزگان که همواره در خط مقدم دفاع 
از میهن بوده اند، نباید قربانی تصویری شوند که آنها را 

به نادرستی با فعالیت های غیرقانونی گره می زند.
آغاز فصل جدید هرمزگان، درصورت اجرایی شــدن 
مطالبات مردم اســتان هرمزگان امروز بیش از هر زمان 
دیگر نیازمند توجه عملی، تخصیص منابع هدفمند و 
تصمیماتی است که بر پایه شناخت واقعیت های میدانی 

اتخاذ شده اند.
ســفر رئیس جمهور می تواند آغاز فصل جدیدی از 
تحول در هرمزگان باشــد، به شرط آن که صدای مردم 

شنیده و مطالباتشان به برنامه های اجرایی تبدیل شود.

مشکلات زیرساختی و اقتصادی در آستانه سفر رئیس جمهور؛مشکلات زیرساختی و اقتصادی در آستانه سفر رئیس جمهور؛

        اقتصاد کیش -   در آســتانه سفر 
ریاست محترم جمهوری به استان هرمزگان 
انتظار عمومی از این سفر نه صرفاً بازدیدی 
تشریفاتی بلکه گامی مؤثر در جهت حل 
مسائل انباشته و پاسخ به مطالبات دیرینه 

مردم است.

قلب جنوب ایران در انتظار تحول
      

اقتصاد کیش -     در نشســت شورای بخش کشاورزی هرمزگان، مسئولان بر لزوم 
تقویت جایگاه این استان در تأمین محصولات کشاورزی کشور تأکید کردند.

تقویت نقش هرمزگان در تأمین نیاز کشاورزی کشور با احیای واحدهای تولیدی راکد
، احیای واحدهای تولیدی راکد، افزایش بهره وری و حمایت از ســرمایه گذاری در 

تشکل های بخش کشاورزی از مهم ترین محورهای این جلسه بود.
 نقش استراتژیک هرمزگان در تأمین سبزی و صیفی کشور

جلسه هماهنگی شورای بخش کشاورزی هرمزگان با حضور معاون امور اقتصادی 
استانداری، رئیس سازمان جهاد کشاورزی و نمایندگان تشکل ها و ادارات تابعه برگزار 
شد. در این نشست بر جایگاه مهم هرمزگان در تأمین نیاز کشور در فصل های پاییز و 

زمستان به ویژه در حوزه سبزی و صیفی جات تأکید شد.
عباس مویدی، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان هرمزگان، با بیان این که هرگونه 
اختلال در تولیدات کشاورزی استان می تواند تبعات گسترده ای در سطح کشور داشته 

باشد، خواستار توجه جدی به ظرفیت ها و نیازهای این بخش شد.
ضرورت حمایت از سرمایه گذاران بومی و تشکل های خرد

مویدی همچنین به نقش استان به عنوان قطب صادرات و واردات کشاورزی اشاره کرد 
و استفاده از ظرفیت سرمایه گذاران بومی و تشکل های مردمی را راهکاری مؤثر برای 
تقویت تولید عنوان کرد. وی تاکید کرد: شکل گیری اتحادیه های هماهنگ می تواند 

مسیر پیشرفت کشاورزان را هموارتر کند.
بازگشت واحدهای راکد به چرخه تولید

عادل شــهرزاد، معاون امور اقتصادی استانداری هرمزگان، ضمن قدردانی از تلاش 
تشکل ها، بر لزوم تصمیم گیری های سریع، علمی و اجرایی در حوزه کشاورزی تاکید 
کرد. وی با اشاره به آسیب پذیری بالای این بخش، افزایش بهره وری، کاهش ضایعات 

و احیای واحدهای راکد را از اولویت های اصلی دانست.

تقویت نقش هرمزگان در تأمین نیاز  
کشاورزی کشور 

اقتصــاد کیش -     معاون امور بندری و اقتصادی بنــادر و دریانوردی هرمزگان از 
پهلودهی سومین شناور حامل کالای اساسی حامل بیش از ۷۱ هزار تن گندم در بندر 

شهید رجایی خبرداد.
روح الله شاعلیا افزود: یک فروند شناور حامل ۷۱ هزار و ۵۰۰ تن گندم در اسکله شماره 
۱۳ پهلودهی شده است. وی گفت: این محموله گندم نخستین محصول وارداتی در 

سال جاری است که حداکثر به مدت دوهفته کار تخلیه آن به اتمام می رسد.
به گفته معاون امور بندری و اقتصادی بنادر و دریانوردی هرمزگان؛ از ابتدای سال جاری 
تا کنون ۱۴۳ هزار و ۸۶۸ تنُ کالای اساسی شامل ۱۷ هزار و ۸۶۸ تن روغن، ۵۴ هزار و 

۵۰۰ تن جو و ۷۱ هزار و ۵۰۰ تن گندم وارد بندر شهید رجایی شده است.
گفتنی است؛ در دومین روز از نوروز ۱۴۰۴ نیز نخستین شناور حامل ۵۴ هزار و ۵۰۰ 
تن محموله جو در اسکله شماره ۱۴ بندر شهید رجایی جهت تخلیه به صورت حمل 

یکسره و ارسال به سرزمین اصلی از شناور پهلودهی شد.

پهلوگیری سومین شناور حامل کالای  
اساسی در بندرشهید رجایی

اقتصاد کیش -     هم زمان با برگزاری دومین جشنواره ملی عودنوازی قشم، مرتضی 
کریمی، نوازنده و مدرس باســابقه ســاز عود، از جایگاه این ســاز در جنوب ایران، 

تجربه های شخصی اش و اهمیت توجه به نسل جدید عودنوازان گفت.
هم زمان با برگزاری دومین دوره جشــنواره ملی عودنوازی که در جزیره قشم برگزار 
شد، گفت وگویی با مرتضی کریمی؛ نوازنده، آهنگساز، مدرس ساز عود و داور هر دو 
دوره این رویداد انجام شده است. او از جایگاه عود در جنوب، تجربه های شخصی اش 
با این ساز و اهمیت استمرار جشنواره هایی از این جنس گفت. به عقیده او، اگر عود 
دیده، شنیده و جدی گرفته شود، می تواند همچون گذشته، صدای زندگی در خانه های 

مردم باشد.
مرتضی کریمی سال ها با ساز محبوبش اجرا و بهتر است بگوییم زندگی کرده است. او 
حالا به عنوان یکی از داوران جشنواره ملی عودنوازی در قشم، دغدغه هایش را درباره 

آینده این ساز و نسلی که به آن دل بسته اند، با ما در میان گذاشته است.
آقای کریمی، شما سال هاست که با عود زندگی می کنید. این ساز در جنوب کشور 

چه جایگاهی دارد؟
عود در جنوب، مخصوصاً در اســتان هرمزگان، جایگاهی خاص و ریشه دار دارد. از 
جشن ها و عروسی ها تا لحظه های تنهایی و خلوت آدم ها، همیشه صدای عود همراه شان 
بوده. این ساز آن قدر محبوب است که در هر دو خانه از سه خانه ی هرمزگان، یا سازی 

هست یا نوازنده ای که عود می نوازد.
چه شد که شما به عود علاقه مند شدید؟

من در خانواده ای هنرمند به دنیا آمدم. دو خواهر و پنج برادر دارم و جالب این که هر پنج 
برادر نوازنده اند. اولین بار نواختن عود را از برادرم عباس یاد گرفتم و به تدریج شیفته ی 
این ساز شدم. آن سال ها، حدود ۱۳۶9-۷۰، در بندرعباس نه هنرستان موسیقی بود و 
نه مدرسه ای تخصصی برای یادگیری. همه چیز به صورت تجربی جلو می رفت. بعدها 
به شکل علمی موسیقی را دنبال کردم، به تهران رفتم، در ارکسترهای بزرگ نواختم و 

حالا بیش از ۳۵ سال است که با این ساز زندگی می کنم.
در دومین دوره جشنواره عودنوازی، چه نکته ای برای تان برجسته بود؟

امســال حضور پررنگ نوازندگان نوجوان، به ویژه در گروه ســنی زیر ۱۴ سال، واقعاً 
برایم دلگرم کننده بود. نوازندگان ۸ یا 9 ســاله ای را دیدم که با جدیت و انگیزه عود 
می نوازند. روزگاری نه چندان دور، خیلی ها این ساز را نمی شناختند یا فکر می کردند 
فقط عرب ها با آن می نوازند. اما حالا عود، جای خودش را در دل نسل جوان و حتی 

خردسال باز کرده است.
فکر می کنید برگزاری چنین جشنواره هایی چه تأثیری دارد؟

جشــنواره هایی مثل عودنوازی، بســتری فوق العاده برای حمایت از نوازندگان در 
گروه های سنی مختلف، به ویژه نسل پایه است. همین نوجوانانی که امروز روی صحنه 
می آیند، در آینده می توانند هنرمندانی در سطح جهانی باشند. اگر این جشنواره به شکل 
مستمر برگزار شود و در تقویم فرهنگی کشور جای بگیرد، ظرفیت تبدیل شدن به یک 
رویداد معتبر بین المللی را دارد. این استمرار باعث می شود هنرمندان انگیزه داشته باشند، 

تمرین کنند، آثارشان را ارائه دهند و در مسیر رشد بمانند.

داور دومین جشنواره ملی عودنوازی قشم:

عود در جنوب، ساز زندگی است…

 

اقتصاد کیش -    نماینده مردم هرمزگان، خواســتار 
توجه ویژه به مشکلات اساسی قشم و پررنگ تر شدن 

خدمات منطقه آزاد به مردم شد.
فاطمه جراره با اشاره به مشکلات قطعی برق در قشم، 
گفت: با شــروع گرما، دانش آموزان مدارس قشم در 
نبود برق و وســایل سرمایشی، روزهای دشواری را 

سپری می کنند.
او تاکید کرد: آموزش باید همیشه در اولویت باشد و 
لازم است توجه ویژه ای به رفع این مشکل در مدارس 

شود.
جراره با انتقاد از وضعیت آبرســانی در قشم گفت: 
برخی روستاها فقط هر دو یا سه ماه یک بار آب دریافت 
می کنند و ناچار به خرید آب هســتند؛ این شرایط در 
شــأن مردم نیســت و باید با همکاری منطقه آزاد و 
وزارت نیرو، راه حلی دائمی برای این مشکل پیدا شود.

نماینده مردم هرمزگان تاکید کرد: برای پاسخ به نیازهای 
اداری، درمانی و اقتصادی باید تردد خودروهای پلاک 
منطقه آزاد قشم به سرزمین اصلی امکان پذیر شود تا 

مشکلات مردم در رفت وآمد برطرف گردد.
جراره با اشاره به پل خلیج فارس گفت: مردم سال ها 
منتظر مانده اند اما هنوز اقدامی انجام نشــده اســت. 
احداث این پل می تواند تحولات بزرگی برای کشور 

به همراه داشته باشد.
نماینده مــردم هرمزگان ابراز امیدواری کر با حضور 
رئیس مرکز پژوهش های مجلس، موانع قانون گذاری 
منطقه آزاد قشم سریع تر برطرف و حکمرانی شرکتی 

بر اساس قانون اجرایی شود.

قشم؛ چشم انتظار حل بحران آب و برق و تحقق وعده پل خلیج فارس

دومین جشنواره ملی عودنوازی جزیره قشمدومین جشنواره ملی عودنوازی جزیره قشم


